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نظرامامدربارهخلعسلاحهستهاي
مهدي محمدي تحليلگر مسائل سياسي در توئيتي 
نوشت: در حال ديدن مستندي بسيار جذاب از سير 
تاريخي برنام��ه اتمي در ايران هس��تم. جايي از امام 
خميني جمله تاريخي نقل كرده كه بعيد مي دانم شنيده باشيد: خلع 

سلاح اتمي توسط قدرت هاي بزرگ شعر است. 
........................................................................................................................

تعدادشكايتهايدولتازكريميقدوسيبه40رسيد
كريمي قدوسي نماينده مردم مشهد در مجلس شوراي اسلامي نوشت: 
رئيس جمهور در مرقد امام مي گويد دولت از هيچ منتقدي ش��كايت 
نكرده، دولت فقط از مواضع بنده به عنوان نماينده مردم شريف مشهد، 
قريب به 40شكايت با هزينه بيت المال ترتيب داده، ساير نمايندگان 
و رسانه ها بماند و شايد علت س��كوت و بي خبري از دكتر عباسي نيز 

سفرهاي تابستانه ايشان به جزيره كيش و قشم است. 
........................................................................................................................

پياماميدواركنندهرئيسقوهقضائيهبهجامعه
علي عليزاده تحليلگر مس��ائل سياس��ي با اش��اره به بازگشت مجدد 
محمدعلي نجفي به زندان نوشت: محمدعلي نجفي به زندان بازگشت. 
اين يعني قوه قضائيه به واكنش ما مردم عادي در فضاي عمومي گوش 
مي كند. اين يعني نقدپذيري قوه قضائيه. اين يعني راه صحبت كردن 
و گفت وگو و حتي اعتراض به قوه قضائيه باز اس��ت و اين يعني آينده 

اميدواركننده براي قوه قضائيه. ممنون آقاي رئيسي. 
........................................................................................................................

روايتيكروزنامهنگارازگسترشآقازادگيدركشور
به تازگي اخباري مبني بر مهاج��رت و پناهندگي فرزند رئيس دولت 
اصلاحات به خارج از كشور منتشر شده كه واكنش هايي را در پي داشته 
است. ناگفته نماند كه اين سومين فرزند وي است كه به بهانه تحصيل 

از كشور خارج مي شود. 
مسعود پيرهادي از روزنامه نگاران كشور در خصوص اين خبر در پستي 
توئيتري نوشت: آقاي خاتمي! ش��نيديم عماد، سومين فرزند شما هم 
براي زندگي به خارج رفت، اميدوارم راست نباشد.  اي كاش در زماني كه 
مردم با مشكلات اقتصادي روبه رو هستند، كنار نرگس و ليلا و عماد هاي 
كشورشان بودند نه عافيت خويش. خارج نشيني آقازاده ها از هر جناحي 

خصوصاً در اين شرايط، ناجوانمردي است. 
........................................................................................................................

پاسخرهبريبهگلايههادربارهدستگيريهاياخير
سيد عزت الله ضرغامي عضو شوراي عالي فضاي 
مجازي و انق��لاب فرهنگي در تازه ترين پس��ت 
اينستاگرامي خود به شرح محور هاي سخنراني 
پيش از خطبه هايش در نمازجمعه قم پرداخت و 
به شايعات و شبهات مطرح شده توس��ط برخي از سياسيون در 
خصوص دس��تگيري هاي صورت گرفته و واكن��ش مقام معظم 
رهبري نوشت: رئيس جمهور اخيراً از برخي دستگيري ها، از جمله 
دستگيري رئيس س��ازمان خصوصي س��ازي و مديرعامل ايران 
خودرو گلايه كردند. رهبر انقلاب نيز از همين بابت فرمودند كه 
جلسات س��ران قوا را بايد مرتباً برگزار كنيد تا هماهنگي ها بين 

خودتان صورت گيرد. 
........................................................................................................................

برجام،مگرباشوكزندهشود
محمد ايماني تحليلگر سياس��ي در پستي تلگرامي 
نوشت: آقاي عراقچي معاون وزارت خارجه مي گويد: 
»وقتي اروپا و فرانس��ه با ابتكار خودشان ترامپ را به 
نح��وي راضي مي كنند، به اين معناس��ت كه فش��ار 

حداكثري نتوانسته به اهداف خود برسد.«
در اينكه فشار حداكثري ترامپ، نتيجه اي براي امريكا در برنداشت و 
جمهوري اسلامي ايران عقب نشيني نكرد، ترديدي نيست اما اينكه اروپا 
به ويژه فرانسه واقعاً دارند كاري براي ايران مي كنند، خلاف واقع است. 
در ماجراي س��فر اخير آقاي ظريف ب��ه پاريس و مذاك��ره با مقامات 
فرانسوي، كمترين انتظار از ماكرون اين بود كه ظاهر بي طرفي را حفظ 
كند اما او - در حالي كه ساعتي قبل، آقاي روحاني به غلط و به خاطر 
وسوسه فرانسه، براي ملاقات با »هر كس« )ترامپ( اعلام آمادگي كرده 
بود- در كنار ترامپ ايستاد و عيناً مواضع ضدايراني امريكا را تكرار كرد، 
به همين دليل هم است كه عراقچي اذعان مي كند مذاكرات سخت و 
پيچيده با فرانسه، سرانجامي نداشته است اما ايراد بزرگ كار اين است 
كه ما در سال 98 به سر مي بريم، نه در حد فاصل سال هاي 92 تا 94 كه 
مذاكرات برجامي در جريان بود. آن سال ها مي شد از اين حرف ها زد كه 
مذاكرات سخت و پيچيده اي داشته ايم و هنوز به سرانجام نرسيده است 

اما امروز، چنين ادبياتي مسموع نيست. 
اكنون، توافقي كه مورد تأييد قطعنامه 2231 شوراي امنيت هم قرار 
گرفته، پيش روي طرفين است و بايد آن را اجرا كنند، نه اينكه در بازي 
مار و پله و بعد از همه هزينه هاي ادام��ه دار برجام، از نو مذاكره كنيم! 
كه چه بش��ود؟ كه توافق كنيم كه ما تعهدات مضاعف بپذيريم و آنها 

زير تعهدشان بزنند؟!
اكنون تعهدات فرانسه، بر زمين مانده و يكي بايد خود ماكرون را متعهد 
كند. دولت و وزارت خارجه در حرف، به درستي مي گويند برجام قابل 
مذاكره و كم و زياد كردن نيست اما در عمل، آن را به مذاكره گذاشته اند. 

اين براي اعتبار ديپلماتيك روحاني و ظريف اصلًا خوب نيست. 
اروپا و امريكا را فقط شوك توقف تعهدات و حتي شوك هاي فرابرجامي 
سر عقل مي آورد، اين واقعيت را در توقيف نفتكش انگليس و سرنگوني 
پهپاد امريكا تجربه كرديم. برجامِ رو به احتضار، فقط با شوك درماني 

احتمال احيا شدن را دارد.

نمايندهوليفقيهدرسپاه:
رئيسي مصمم به برخورد با  مفسدان  است   

ه�دفمبارزهب�افس�ادنهتنها
سياسيبازينيستبلكهرضاي
خدامدنظراستوبهزوديهمه
خواهن�دديدكهق�وهقضائيهو
ش�خصآقايرئيس�يچگونه
نس�بتبهبرخوردومب�ارزهبا

فسادمصمماست.
حجت الاسلام والمسلمين عبدالله 
حاجي صادق��ي در گفت وگ��و ب��ا 
تسنيم پيرامون عملكرد قوه قضائيه و شبهاتي مبني بر برخورد سياسي 
حجت الاسلام والمسلمين رئيسي با مفس��دان كه از سوي رسانه هاي 
معاند مطرح مي شود، اظهار داشت: اين حرف كاملًا كم لطفي به شخص 
آقاي رئيسي است.  وي افزود: من با اطلاع عرض مي كنم آقاي رئيسي 
اذعان كردند، در زمينه مقابله با فساد هم دولت با ما همراه است و هم 
مجلس و امروز بايد تلاش كنيم فس��اد را ريشه كن كنيم و اينكه فلان 
مفسد مرتبط با مجلس يا دولت اس��ت ارتباطي با نيت اصلي مبارزه با 

مفسدان ندارد و همه بايد تلاش كنند فساد ريشه كن شود. 
نماينده ولي فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامي خاطرنشان كرد: 
قطعاً هدف مبارزه با فساد نه تنها سياسي بازي نيست بلكه رضاي خدا 
مدنظر است. آقاي رئيس��ي در جهت مبارزه با فساد محكم ايستاده و 
اين صحبت ها صرفاً شوخي است و به زودي همه خواهند ديد كه قوه 
قضائيه و شخص آقاي رئيسي نسبت به برخورد و مبارزه با فساد چگونه 

مصمم هستند.

عباسعراقچيمعاونسياسيوزيرامورخارجه
طیهفت�هج�اريدركميس�يونامنيتملي
وسياس�تخارجيمجلسش�وراياس�لامي
حضورخواهديافتتانس�بتب�هرونداجراي
برجاموچگونگيكاهشتعهداتطرفايراني
درگامس�ومبههمفكريومش�اورهبپردازد.
از اين دست جلسات برجامي في مابين نمايندگان 
دولت و مجلس شوراي اسلامي از روز آغاز مذاكرات 
هس��ته اي تاكنون بسيار برگزار ش��ده است و گاه 
برخي از جلس��ات ش��كل گرفته دچار تنش شده 
و اخبار مرب��وط به آن ت��ا روزها فضاي سياس��ي 
جامعه را ملتهب كرده كه نمونه مشهود آن حضور 
محمدجواد ظري��ف وزير امور خارجه كش��ور در 
صحن علني مجلس نهم بود كه با حواشي فراوان 
همراه ش��د و برخي از منتخبان مجل��س با وزير 
خارجه كش��ورمان به مجادله پرداختند. برخلاف 
مجلس گذشته، نمايندگان مجلس كنوني تنها به 
صرف دعوت از اعضاي تيم مذاكره كننده كشورمان 
به كميسيون هاي تخصصي بسنده كرده و تنها به 
بررسي ساده گزارش هاي دوره اي دستگاه سياست 
خارجه كشورمان درباره برجام هر سه ماه يك بار 
قناعت كردند. مجلس فعلي كه كمتر از يك سال به 
پايان آن باقي مانده است تلاش كرده تا در دوره اي 
كه امريكا با ايجاد قوانين مهم مانند كاتسا و آيسا 
در زمان رياست جمهوري باراك اوباما و خروج از 
برجام در دوره دونالد ترامپ، بيشتر به هم افزايي با 
دولت در تمام زمينه ها متمركز شود، از اختيارات 
قانوني خ��ود بر اس��اس قانوني اساس��ي در قبال 
دولت چشم پوشي كند و بيش��تر انتقادات خود را 
نه در مسير نقد سياس��ت خارجه دولت نسبت به 
كشورهاي غربي بلكه در جهت گفت وگوهاي كوتاه 

رسانه اي مطرح كند. 
مطالباتسال95رهبری

ازمنتخبانمجلس
قبل از هر مسئله اي اين پرسش مطرح مي شود كه 
آيا در چنين شرايطي كه اروپا عملًا اراده اي براي 
تغيير رويك��رد برجامي خود در قب��ال جمهوري 
اسلامي ايران ندارد، برگزاري جلساتي نظير حضور 
معاون سياسي وزارت خارجه در كميسيون امنيت 
مجلس شوراي اسلامي تا چه حد مي تواند تاثيرگذار 
باشد و آيا مي تواند دولتمردان را در جهت برخورد 
قاطع تر با كشورهاي اروپايي متقاعد كند يا برعكس 
برگزاري چنين جلس��اتي با هدف همراه س��ازي 
فراگيرتر منتخبان مردم ب��ا رويكرد بحث برانگيز 

دولت در قبال كشورهاي غربي است؟
تيرماه سال 1395 و در روزهاي آغازين شكل گيري 

مجلس يازدهم بود كه مقام معظم رهبري در ديدار 
با منتخبان مجلس با تأكي��د بر لزوم حفظ اقتدار، 
هيبت و جايگاه در رأس امور بودن مجلس شوراي 
اس��لامي، به الزامات قانونگذاري خوب در مجلس 
اش��اره كردند و با برش��مردن اولويت هاي كاري 
مجلس در عرصه هاي اقتص��اد مقاومتي، فرهنگ 
و سياس��ت هاي داخلي، منطق��ه اي و بين المللي، 
گفتند: مجلس شوراي اسلامي بايد ضمن دميدن 
روح آرام��ش در كش��ور، »انقلاب��ي« باش��د و در 
قانونگذاري انقلابي عمل كند و به مواضع خصمانه 
و مغرضانه امريكا، واكنش نش��ان دهد و در مقابل 

سياست هاي استكبار ايستادگي كند. 
همچني��ن در آن جلس��ه مق��ام معظ��م رهبري 
موضوعات مهمي را كه لازمه كار مجلس شوراي 
اسلامي است مطرح كردند تا نمايندگان مجلس 
دهم از ابتداي فعاليت خود، مش��ي حركتي خود 
را بدانند و با توجه به مسائل كشور به نقش آفريني 
خود ادام��ه دهن��د. معظم له در ادام��ه بر اهميت 
حفظ جايگاه و هيبت واقعي مجلس تأكيد كردند 
و حص��ول آن را به نوع عملكرد خ��ود نمايندگان 

مرتبط دانستند. همچنين رهبري معظم انقلاب 
به لايحه برنامه ششم اشاره كردند و لازم دانستند 
اين موضوع در زمره دستوركارهاي فوق العاده مهم 

مجلس جديد قرار بگيرد. 
ايشان در خصوص ارزيابي از تركيب مجلس دهم 
نيز به حضور نمايندگان تازه نفس در كنار برخي 
نمايندگان باتجربه اش��اره كردند و اين موضوع را 
زمينه ساز تش��كيل يك مجلس بانشاط و باانگيزه 
دانس��تند. آيت الله العظمي خامنه اي گلايه هايي 
را در خصوص مس��ائل فرهنگي مطرح كردند و از 
وجود نوعي ولنگاري و بي اهتمامي در دستگاه هاي 

فرهنگي ابراز نارضايتي كردند. 
رهبر معظم انقلاب توصيه هايي را نيز به نمايندگان 
مجلس دهم داش��تند كه تأكيد ايشان بر انقلابي 
ب��ودن، انقلاب��ي مان��دن و انقلابي عم��ل كردن 
نمايندگان از جمله آنها بود. ايش��ان همچنين به 
كارنامه خوب مجلس نهم اشاره و موضع گيري هاي 
مجلس سابق در قبال مسائل كلان كشور را خوب 

ارزيابي كردند. 
امروز بعد از گذشت قريب 40ماه از آن ديدار، اين 

پرسش نيز همچنان مطرح است كه مجلس يازدهم 
چند ماه مانده به پايان عمر خود مي تواند رويكرد 
حمايتي مطلق خود نس��بت به دولت و به ويژه در 
عرصه سياست خارجه را براي تأمين منافع ملي در 
قبال برجام كنار بگذارد ي��ا آنكه كماكان به نقش 

حمايتي خود در قبال قوه مجريه ادامه مي دهد. 
همچناناميدواربهاروپا! 

عباس عراقچي كه هفته اخي��ر مهمان نمايندگان 
مجلس خواهد ب��ود در آخري��ن موضع گيري خود 
درباره روند اج��راي تعهدات برجام توس��ط اروپا و 
رويكرد طرف ايراني در قب��ال اينگونه رفتارها بيان 
مي كند: »ما مذاكرات سخت و پيچيده اي در پيش 
خواهيم داشت تا به فرمول مشخصي برسيم، ولي از 
آنجا كه هيچ چاره ديگري در برابر طرف هاي اروپايي و 
طرف هاي ديگر برجام وجود ندارد و ايران با قاطعيت 
نشان داده مس��ير كاهش تعهدات را ادامه مي دهد، 
مگر اينكه به خواسته هايش برسد و چون اراده ما را 
كامل فهميدند، فكر مي كنم تلاش آنها همين خواهد 
بود كه راه حل و فرمولي پيدا شود كه ايران حداقل به 
بخشي از خواسته خودش برسد، يعني فروش نفت 

و دسترسي به پول آن بخشي از خواسته هاي ماست 
ولي وقتي اين مطالبات تأمين ش��ود، خواسته هاي 
ديگر ما در حوزه هاي ديگر پيگيري خواهد ش��د.« 
وي همچنين در ادامه مي گويد: »پاراگراف 36 اين 
حق را به م��ا مي دهد كه در داخ��ل برجام تعهدات 
خود را كاهش دهي��م. دو مرحله تعه��دات خود را 
كاهش داديم و به مرحله س��وم تا هفت هش��ت روز 
ديگر با جديت كامل مي رس��يم و اين باعث شد كه 
اروپايي ها به تلاط��م بيفتند و دنب��ال راه حل هاي 
جديد و گفت وگو با امريكا بروند كه مسيري باز شود و 
همين باز مجدد به شكست و شكاف در سياست فشار 

حداكثري امريكا كمك كرد.«
نتيجهعينيجلساتمقاماتخارجه

بامجلسچيست؟
 پافش��اري عباس عراقچي و س��اير دولتمردان در 
حفظ برجام به هر قيمتي اين ابهام را دامنه بيشتري 
مي بخشد كه آيا مقامات دولتي هدف شان از رفتن 
به مجلس شوراي اسلامي، تثبيت رويكرد قابل تأمل 
مجلس شوراي اس��لامي در قبال سياست خارجه 
دولت است يا آنكه بايد اميدوار بود منتخبان مجلس 
حداقل براي جلب آراي عمومي حوزه انتخابي )در 
انتخابات پيش رو( از ابزارهای قانوني آمده در قانون 
اساسی، براي تغيير رويكرد دولت، در قبال غرب و به 

ويژه اروپايی ها استفاده خواهند كرد يا خير.

پافش�اريعباسعراقچيو
س�ايردولتم�رداندرحفظ
برجامبههرقيمتياينابهام
رادامنهبيشتريميبخشدكه
آيامقاماتدولتيهدفشان
ازرفت�نبهمجلسش�وراي
اسلامي،تثبيترويكردقابل
تأملمجلسشوراياسلامي
درقب�السياس�تخارج�ه
دول�تاس�تي�اآنك�هبايد
اميدواربودمنتخبانمجلس
حداق�لب�رايجل�بآراي
عموم�يح�وزهانتخابي)در
انتخاباتپيشرو(ازابزارهای
قانونيآمدهدرقانوناساسی،
برايتغييررويكرددولت،در
قبالغربوبهويژهاروپايیها
استفادهخواهندكردياخير

چرامجلسشوراياسلاميبرايتغييرموضعدولتنسبتبهاروپاييهاتلاشنميكند

بی عملی خانه ملت درباره روزگار برجام

ش�هردارقمدرپاس�خبهخارجنشينيش�شفرزندشبه
آنهالقبسفيرانگوياينظامراداد،وليجمعهشبيكي
ازپس�رانس�قايياننژاددرمصاحبهباش�بكهضدايراني
»منوتو«حرفهاييزدكهمثالنقضحرفهايپدربود.
به گزارش مه��ر، بحران »آقازادگي«در كش��ور م��ا روز به روز 
حاشيه هاي تازه اي را خلق مي كند؛ پديده اي كه هربار با مطرح 
كردن يك موضوع تازه به س��وژه داغ رسانه ها تبديل مي شود. 
آقازاده ه��ا گاهی از »ژن خ��وب« حرف مي زنن��د و آن را وارد 
گفتمان روزمره مردم مي كنند يا گاهي پس��ر و عروس سفير 
مي شوند و با عروس��ي هاي اعياني  جنجال راه مي اندازند. آنها 
بعضي اوقات هم با عوض كردن اسم و بددهني شان در فضاي 
مجازي سر و صدا به پا مي كنند. بين همه اينها تازه ترين چهره 
اين دس��ته كه طي يكي دو هفته گذش��ته از آن رونمايي شد 

آقازاده هاي شهردار قم بودند. 
همين چند وقت پيش بود كه مش��خص ش��د هر شش فرزند 
آقاي مسئول براي زندگي و تحصيل در امريكا به سر مي برند؛ 
خبري كه رسانه اي ش��دن آن طبق رسم هميشگي با اعتراض 
افكار عمومي رو به رو ش��د و در نهايت آقاي شهردار در جواب 

تمام پرسش هاي مردمي در اين باره اعلام كرد: »خانواده بنده 
ولايي و مذهبي بوده و به رعايت اخلاق اهتمام دارند. اگر برخي 
فرزندان من براي تحصيل علم و دانش به خارج رفته اند همگي 
به عنوان سفيران گويا براي نظام بوده اند، يكي از فرزندانم بعد از 
تحصيلات عالي در قم مي خواهد تحصيلات خود را دنبال كند و 
خانواده من هيچ علاقه اي به زندگي در خارج از كشور نداشته و 
در خدمت نظام هستند.« جمعه شب گذشته فرزند اين مسئول 
طي يك مصاحبه با شبكه ضدانقلاب حرف هاي عجيبي زد كه 
هيچ خط و ربطي به توصيف هاي پدر در وصف يك فرزند انقلابي 
نداشت؛ كسي كه جناب مسئول او را به عنوان سفير گوياي نظام 

معرفي كرده بود. 
نظراتپدرممصرفداخليدارد

»يكي از فرزندانم بع��د از تحصيلات عال��ي در قم مي خواهد 
تحصيلات خود را دنبال كند و خان��واده من هيچ علاقه اي به 
زندگي در خارج از كشور نداشته و در خدمت نظام هستند.« 
اين بخش��ي از مصاحبه »مرتضي س��قاييان نژاد« در دفاع از 
زندگي و تحصيل شش فرزندش در خارج از كشور بود اما اين 
دفاعيه شايد تا قبل از مصاحبه آقازاده جناب شهردار كاربردي 

به نظر مي رسيد، چون اول از همه »حامد سقاييان نژاد« ترجيح 
داده ب��ود به عنوان فرزند يكي از مس��ئولان نظ��ام جمهوري 
اسلامي به جاي رسانه هاي وطني با ش��بكه ضدايراني»من و 
تو« حرف بزند و پرسشگر س��ؤالاتش »مسيح علينژاد« باشد، 
ثانياً او در اين مصاحبه ادعاهايي را مطرح كرد كه مثال نقض 
تمام حرف هاي پدرش بود. فرزند جناب مسئول در اين گفت و 
گو صراحتاً اعلام كرد: »من نظرم )با پدرم( فرق مي كند. شايد 
ايشان وقتي نظر دادند چيزهايي را در نظر گرفتند كه مصرف 
داخلي دارد. من س��فير گوياي نظام نيستم. من يك شهروند 

عادي هستم.«
يكبامودوهوابهسعيآقازادهها

يكي از نقدهايي كه هميشه درباره آقازاده ها نقل مي شود اين 
است كه اين افراد نمي توانند بسته به منافعشان در هر موقعيت 
موضع و ديدگاه متفاوتي داشته باش��ند. نمي توانند يك بار از 
موقعيت پدرش��ان به عنوان مس��ئول نظام جمهوري اسلامي 
استفاده كنند و از طرفي در شرايطي ديگر رفتاري از خودشان 
نشان دهند كه كاملًا مغاير با سياست ها و چارچوب هاي همان 
نظام است؛ نكته اي كه ش��ايد بخش پررنگي از مصاحبه حامد 

سقاييان نژاد را به خودش اختصاص داده بود. او در اين مصاحبه 
برخلاف پدرش گفت كه اصلًا قصد بازگشت به ايران را ندارد و 
اعلام كرد: »من با شرايط كنوني به ايران بر نمي گردم، چون اگر 
بخواهم در ايران هر كاري هم انجام بدهم باز هم به من مي گويند 

كه با پارتي پدرش سر كار آمده.«
يكي ديگر از بحث هاي محوري مصاحبه جمعه شب گذشته، 
نقد عجيب اين آقازاده به مردم ايران بود. سقاييان نژاد كه معتقد 
بود در اين مدت فق��ط و فقط با اتكا بر زحم��ات و تلاش هاي 
خودش در زندگي به جايي رسيده است به دنبال به وجود آمدن 
حاشيه هاي اخير براي او و خانواده اش، ايراني ها را به تجسس در 
زندگي خصوصي يكديگر متهم كرد. خيلي ها در جواب اين ادعا 
معتقد بودند كه زماني زندگي يك نفر در خارج از كشور مي تواند 
جنبه عمومي پيدا نكند كه به عنوان فرزند يكي از مس��ئولان 
نظام شناخته نشود، آن هم مسئولاني كه همواره مردم عادي 
را به داشتن زندگي ساده و تلاش همگاني براي پيشرفت كشور 
در شرايط سخت اقتصادي دعوت مي كنند اما در موقعيت هاي 
دشوار حاضر نيستند سهمي از اين سختي ها را براي خودشان و 

فرزندانشان در نظر بگيرند.

پسرشهردارقمسخنانپدرشراردكرد

ماجراي همه فرزندان خارج نشين يك مسئول

گزارش  2

محمد   اسماعیلی
   گزارش   یک

فرماندهنيرويپدافندهواييارتش:

پيشرفت هاي حوزه پدافند هوايي خارج از تصور همگان است
نيروه�ايمس�لحجمه�ورياس�لامياي�رانب�هوي�ژه
ني�رويپدافن�دهواي�يب�اپش�توانهم�ردموهداي�ت
فرمانده�يمعظ�مكلق�واهم�وارهدرح�الپيش�رفت
اس�تومث�لهميش�هدش�منانرامأي�وسخواه�دكرد.
به گزارش ايسنا، امير سرتيپ عليرضا صباحي فرد فرمانده نيروي 
پدافند هوايي ارتش صبح شنبه در مراسم تجديد ميثاق فرماندهان 
و كاركنان اين نيرو با آرمان هاي بنيانگذار جمهوري اسلامي ايران، 
با تأكيد بر آمادگي كامل نيروهاي مس��لح براي دفاع از كش��ور، 
خاطرنشان كرد: فرزندان ملت ايران در نيروهاي مسلح تا آخرين 

قطره خون پاي آرمان هاي بنيانگذار انقلاب اسلامي ايستاده اند. 
وي همچنين با اشاره به پيشرفت هاي كش��ور در حوزه پدافند به 
رونمايي از سامانه باور 3۷3 طي روزهاي اخير اشاره كرد و گفت: 
سامانه موشكي برد بلند و استراتژيك باور 3۷3 داراي مزيت هاي 
فراوني است كه تنها چند كش��ور محدود توان توليد آن را دارند. 
بومي بودن اين س��امانه يكي ديگ��ر از ويژگي هاي آن اس��ت كه 
مي تواند متناسب با ش��رايط ايران و در هر ش��رايط آب و هوايي 

عملياتي شده و متناسب با تهديدات از آن بهره برد. 
امير صباحي فرد تأكيد كرد: س��امانه برد متوسط 15خرداد يكي 
ديگر از س��امانه هاي پدافند هوايي كش��ور اس��ت كه رونمايي و 

عملياتي شد. اين سامانه نيز مي تواند 
با اه��داف مختلف درگي��ر و آنها را 
منهدم كند. همچني��ن در چند روز 
گذش��ته س��امانه راداري فلق با برد 
400كيلومت��ر رونمايي ش��د. همه 
اين توانمندي ها نش��ان مي دهد كه 
فرزندان انقلاب اسلامي توان طراحي 
و ساخت انبوه سامانه هاي فرماندهي و كنترل و توليد انواع تجهيزات 
دفاعي و دفاع سايبري را دارند كه پايداري در صحنه نبرد را براي 

ما به همراه داشته است. 
فرمانده نيروي پدافند هوايي ارتش پيش��رفت هاي حوزه پدافند 
هوايي را خارج از تصور همگان دانست و گفت: در حوزه پدافندي 
بسيار جلوتر از برنامه هاي پيش بيني شده هستيم. در حوزه پهپاد، 
پدافند در حال تبديل شدن به قطب قدرت پهپادي كشور است و ما 

مجهز به انواع پهپادها و كوادكوپتر با قابليت گوناگون هستيم. 
وي در پايان خاطرنشان كرد: نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي 
ايران به وي��ژه نيروي پدافند هوايي با پش��توانه م��ردم و هدايت 
فرماندهي معظم كل قوا همواره در حال پيش��رفت اس��ت و مثل 

هميشه دشمنان را مأيوس خواهد كرد.

عضوكميسيونبرنامهوبودجهمجلس:

دولت بسياري از قوانين را اجرايي نكرده است
ب�رخ�يازنم��اين�دگانمعتق��دن�ددولتبس�ي�ارياز
ق�وانينرااج�راي�ينك�ردهاس�ت،بن�اب�راينازدي�وان
مح�اس�باتخ�واس�ت�هاندبهعن�وانناظ�ر،ورودكن�د.
محمد حس��يني، عضو كميس��يون برنامه و بودج��ه مجلس در 
گفت وگو با مهر، درباره ش��كايت تعدادي از نمايندگان از دولت 
درباره عدم اج��راي قوانين به ديوان محاس��بات، گفت: برخي از 
دوس��تان اذعان دارند كه دولت بس��ياري از قوانين را به صورت 
كامل يا ناقص اجرايي نكرده اس��ت، بنابراين از ديوان محاسبات 
خواسته اند به عنوان ناظر، قوانين را مورد بررسي قرار دهد. از اين 
دست قوانين، بي نهايت وجود دارد. به عنوان مثال، قانون برنامه 
پنجم و قانون برنامه چهارم. تا پايان برنامه، كمتر از 30 تا 40 درصد 

آيين نامه هاي اجراي اين قوانين تدوين شده است. 
حس��يني با بيان اينكه در گزارش تفريغ بودجه س��الانه، ديوان 
محاس��بات اعلام مي كند كه درصدي از بنده��اي بودجه، فاقد 
عملكرد و تعدادي نيز با عملكرد ناقص اجرايي شده است، اظهار 
داشت: ما بايد به عنوان ناظر پيگيري كنيم تا اين قوانين اجرايي 
ش��ود اما برخي قوانين قابليت اجرايي ن��دارد. در قوانين برنامه 
مي گوييم كه به شرطي اين احكام قابليت اجرا دارد كه در قانون 
بودجه س��الانه، اعتبار لازم براي اجراي اي��ن قوانين پيش بيني 

شود. وقتي در مجلس اعتبار لازم 
براي اجراي قوانين ديده نمي شود، 
بدين معناست كه ما خودمان عامل 

عدم اجراي قوانين شده ايم. 
نماينده مردم تف��رش در مجلس 
خاطرنشان كرد: اين موضوع بايد 
با ظرافت بررسي شود تا اگر قوانين 
بدون دليل اجرايي نشده، با مسئولان برخورد شود و در مواردي 
كه زمينه اجراي قوانين فراهم نشده است، از تكرار قانونگذاري 
در اين زمينه جلوگيري شود. حسيني در پاسخ به سؤالي مبني 
بر اينكه اگر بودجه سال 99 مانند بودجه سال گذشته و با همان 
سنوات ارائه شود، تصويب خواهد شد يا خير؟ اظهار داشت: خير، 
اين لايحه به تصويب نخواهد رسيد. پس از مدت طولاني، دولت 
چارچوبي را به عنوان اصلاح ساختار به مجلس ارائه كرده است. 
طبق قان��ون برنامه و بودجه، نيازي به ارائ��ه لايحه براي اصلاح 
ساختار بودجه وجود ندارد زيرا تمام كار تدوين بودجه در اختيار 
دولت است و ممنوعيتي براي بودجه ريزي عملياتي وجود ندارد، 
حتي دولت مي تواند درآمد نفت را صفر و درآمدهاي ديگري را 

جايگزين كند.

   چهره ها

مهديبلوريان|  فارس


